
فرهنگی   9 چهارشنبه  26 مرداد  1401- 19 محرم 1444 - 17 آگوست 2022 - سال بیست  و یکم - شماره  5785

معــاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســامی با تأکیــد بر این که سیاســت های 
ممیــزی تغییری نکــرده اما سیاســت های 
موجود بــا دقت بیشــتری اجرا می شــوند، 
می گوید لیست سیاهی در وزارت ارشاد وجود 
ندارد. او همچنین درباره حواشی توزیع کاغذ 

و نمایشگاه کتاب نیز سخت گفته است.
یاسر احمدوند در گفت وگو با ایسنا درباره 
ممیــزی کتاب ها با بیــان این که تغییری در 
سیاســت های معاونت رخ نداده است، اظهار 
کرد: در فرایند صدور مجوزها سخت گیری ای 
صورت نگرفته اما دقت ها بیشــتر شده است. 
گاهی در صدور مجوز کتاب اشتباهات فاحش 
رخ مــی داد که خود همــکاران ما در وزارت 
فرهنگ متعجب می شوند که چنین خطایی 
رخ داده اســت. این کار حتمــا باید با دقت 
بیشــتری صورت بگیرد. اما این که احســاس 
شود انقباض یا ســخت گیری بیشتری شده، 

این طور نیست.
البته او یاد آور شــد: نگاه  ما این است که 
حوزه ممیزی، حوزه ارزیابی کیفی اثر باشــد، 
بنابراین نمی خواهیم صرفا نگاه سلبی و پیدا 
کردن مشکات متن را داشــته باشیم. بلکه 
دوســت داریم ارزیابی کیفی داشــته باشیم. 
مثا اثری که ترجمه شایسته ای ندارد معلوم 
شــود، نه این که مجوز ندهیــم طبق قانون 
نمی توانیم به یک ترجمه ضعیف مجوز انتشار 
ندهیم اما می توانیم از آن حمایت نکنیم مثا 

کتاب خریداری نشود یا کاغذ دریافت نکند.
معاون فرهنگی وزارت ارشاد درباره این که 
آیا لیســت ســیاهی از نویســندگان در این 
وزارتخانه وجود دارد، گفت: در وزارت ارشاد 
لیستی به معنای این که از فانی حمایت شود 

و از آن یکی حمایت نشــود، وجود ندارد. اما 
برخی ماحظات به ما اعام می شود.

بــه گفتــه او هیئــت نظارت بــر ضوابط  
نشــر کتاب نیز با وقفه ای چند ســاله دوباره 
احیاء شــده اســت تا عاوه بر حــل برخی 
اختــاف نظرهــای کارشناســی، در زمینه 
سیاستگذاری های این حوزه نیز فعالیت کند.

یاســر احمدوند درباره قاچاق کتاب نیز با 
بیان این که در احیاء و قدرت دادن به هیئت 
رسیدگی به تخلفات جدی است، توضیح داد: 
اثری که بیرون می آید، طبیعتا مترجم اصلی 
کار متوجه می شــود که کتاب  کپی شــده و 
امکان شکایت و پیگیری وجود دارد. در واقع 
اگر کســی دارایی اش مــورد تصرف غیر قرار 
بگیرد، می آید و اعتراض، شــکایت و پیگیری 
می کند. دوســتان ناشــر باید در این زمینه 
فعال تر باشــند.  اگر جایی حقشان مخدوش 
یا غصب شــده و یا  مترجم و نویســنده ای 
اثرش دچار این مشــکل شــده، اعام کند تا 
در هیئت رســیدگی به تخلفات، رســیدگی 
شود. هیئت رسیدگی به تخلفات ناشران جزو 
ضوابط تمدید و صدور پروانه نشــر است که 
اگر  چنین تخلفاتی صورت بگیرد، هیئت وارد 
شده و بر اساس ســطح تخلف، مجازات های 
مختلف برای ناشــر در نظــر می گیرد؛ حتی 
تا لغو پروانه نشــر.  امــا اعتراضات در هیئت 
رســیدگی تخلفات به صورت اندک است که 

این باعث شگفتی است.
او همچنیــن با تأکید بر نقش حاکمیتی و 

سیاستگذاری  معاونت فرهنگی وزارت ارشاد 
بر مسائل مربوط به حوزه نشر و از جمله کاغذ 
اظهــار کرد: در دوره های قبل به نام واگذاری 
امــور به بخش خصوصی و صنــف، بعضی از 
وظایــف حاکمیتی معاونــت فرهنگی واگذار 
شده اســت. من این را نمی پسندم و معتقدم 
کار درســتی نیســت، زیرا این امــر تداخل 
نقش هــا و تداخل در کارهاســت که موضوع 

روشنش هم مسئله کاغذ در دوره قبل بود.
معــاون فرهنگی وزیر ارشــاد افــزود: در 
دوره قبــل، معاونت فرهنگــی به طور مطلق 
در تخصیــص و واگذاری کاغــذی که با ارز 
ترجیحی وارد می شد، نقشی نداشت؛  بیرون 
از وزارتخانــه کاغذ تخصیص داده می شــد، 
در بیــرون وزارتخانه تحویل داده می شــد و 
در بیرون وزارتخانه شــمارش می شــد، همه 
این ها توســط نهاد صنفی انجام می شد. این 
خطاســت. تخصیص و توزیع کاغذ و نظارت 
بر مصرف آن توســط یک مجموعه اشــکال 
دارد. البتــه پرونده تخصیص کاغذ دولتی در 
دوره قبل توسط بازرســان وزارتخانه درحال 
پیگیری اســت. ما فعا خودمان را درگیر آن 
پرونده نکرده ایم و حراست وزارتخانه مشغول 

بررسی آن کار است.
او درباره تخصیص کاغــذ در دوره جدید 
نیز با بیان این که در این دوره، دســته بندی 
سیاســی در تخصیص کاغذ وجــود ندارد و 
تخصیص بر اساس اولویت های قانونی است، 
گفــت: در ســال ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ هیــچ ارز 

ترجیحی برای کاغذ تخصیص پیدا نکرد، در 
ابتدای ۱۴۰۱  با تاش هایی که صورت گرفت، 
ارز ترجیحی برای کاغذ اختصاص پیدا کرد و 
ما سفارش هایمان را ثبت کردیم و امیدواریم 
تا شهریورماه کاغذهای سفارش شده، برسد. 
دربــاره کاغذهای موجود هــم دو واردکننده 
کاغــذ کــه در ســال ۱۳۹۸  ارز ترجیحی 
دریافت کــرده بودند، بخشــی از کاغذها را 
تحویل وزارت ارشــاد نداده بودند، وزارتخانه 
هم شکایت کرده بود و در فرایند قضایی قرار 
داشــت. در این دوره با پیگیری های بیشــتر 
توانستیم بخش عمده ای از کاغذها را دریافت 
کنیم که سرجمع حدود ۳۰۰۰ تن کاغذ بود 
که در دوره قبل از این میزان، حدود هزار تن 
از کاغذها تعهد شــده بود و حدود ۲۰۰۰ تن 
در اختیار ما قرار داشت. درخواست  بیش از ۲ 
هزار ناشری که در سامانه برای دریافت کاغذ 
ثبت نام کرده و کتاب هاشــان را معرفی کرده 
 بودند، دقیق بررســی شد و حدود هزار ناشر 
کاغذ دریافت کردند. بنابراین ســعی نشد که 
به تعدادی خاصی از ناشران  یا جریان خاصی 

توجه شود.
بــه گفته معــاون فرهنگی، کســانی که 
کاغذ نگرفته اند یا  بدهکاری داشــتند یعنی 
شــمارش کتابی که بابتش کاغــذی گرفته 
بودند، بــه میزان ۸۰ درصد نرســیده بود یا 
مغایرت  سوابق شــان  با  درخواست هایشــان 

داشت.
احمدونــد همچنین از لزومــا حمایت از 

ناشــران دولتی برای تخصیص کاغذ به آن ها 
گفت؛ زیرا معتقد اســت، این ناشــران مانند 
شرکت خصوصی اداره می شوند. البته یادآور 
شد، برخی از کتاب هایی را که ناشران دولتی 
چاپ می کنند، ناشــران خصوصی توان چاپ 

آن ها را ندارند. 
معــاون فرهنگی وزارت ارشــاد همچنین 
دربــاره نمایشــگاه کتاب تهران نیــز با باین 
این که تغییر در نمایشــگاه کتاب ســخت و 
با احتیاط نســبت به این موضوع رفتار کرد، 
گفت: اتفاقی که ما دوســت داریم به تدریج 
به آن ســمت برویم، این اســت که با پررنگ 
کردن فروش بخش مجازی وجه غلبه فروش 
در بخش حضوری را مقداری کمرنگ  کنیم. 
مردم صرفا برای خرید کتاب لازم نیســت به 
نمایشگاه بیاند و می توانند از طریق نمایشگاه 
مجازی کتابشان را بخرند. اتفاقا حضور مردم 
در نمایشــگاه کتاب امســال نشان داد مردم 
فقط برای  خرید کتاب به نمایشگاه نمی آیند. 
مردم دوســت دارنــد به نمایشــگاه بیایند و 
چرخی بزنند. بنابراین حفظ جنبه فروشگاهی 
و رونق نمایشگاه باید از اولویت های ما باشد و 

آن را تحقیر نکنیم.
او خاطرنشان کرد: این که نمایشگاه تهران 
چه موجودی باشــد با چــه ویژگی هایی، به 
نظرم از موضوعاتی اســت که معرکه آراست و 
نظرات متفاوتی درباره آن وجود دارد که چه 

کنیم و چه نکنیم.
معاون فرهنگی وزیر ارشاد همچنین اظهار 
کرد: نمایشــگاه کتاب باید به سمتی برود که 
درآمدهای خــود را افزایش دهد. مثا بدون 
آســیب زدن به وضعیت فرهنگی نمایشگاه، 

اسپانسری از نمایشگاه حمایت کند.

معاون فرهنگی وزارت ارشاد: 

لیست سیاه در وزارت ارشاد نداریم

نمایش »شکوفه های گیاس« به نویسندگی و کارگردانی 
محمد مســاوات در ســالن اصلی مجموعه تئاترشــهر در 
حال اجراســت. نمایش در چندین پــرده به نام های دروازه 
بی دروازه، بوشیدو )طریقت ســامورایی(، اکنون بی اکنون، 
ماقات با استاد، حرکت جوهری، ستوری )روشنگری(، آمیدا 
بودا، سایه بی سایه، هانامی و خودکشی، سرنوشت سامورایی 
مرددی را نمایش می دهد که برای خودکشــی دچار تردید 
شده و برای کمک گرفتن از استاد برای اقدام به خودکشی 
آمده اما به دیدار استاد نائل آمدن، خود چالش جدیدی است 
که درام این نمایش را می سازد. به نوعی دیدار با استاد خود 
رســیدن به مقصود است. در نهایت نیز در تکاپو برای دیدار 
اســتاد، مراحل سیر به سوی هاراگیری را طی می کند و به 

نوعی به مقصود خود می رسد.
نمایش بدون رد و بدل شدن کامی میان دو شخصیت 
تنهای نمایش پیش می رود. دیالوگ های آنها پشت سر هم 
روی ویدئو پروژکشنی که مقابل بیننده قرار گرفته نمایش 
داده می شود و دو کاراکتر تنها به انجام چند حرکت مقطع 
و نامفهــوم می پردازند. ریتم کند و دعوت به ســکوتی که 
مخاطب را به آن وامی دارد، اثر را از شکل نمایش خارج کرده 
و ما بیننده یکسری گفت وگوی تایپ شده روی پرده هستیم 
که دو بازیگر هم گاهی در میانه آن دســت و پایی به نشانه 
اکت نمایشی تکان می دهند. وضعیت شخصیت ها در نمایش 
فراتر از آنچه گفته شــد پیش نمی رود و هیچ ایده نمایشی 

خاصی پیگیری نمی شود. 
اما فارغ از مســئله کارگردانی و دادن امتیاز برای چنین 
کاری که با امکانات بهترین سالن کشور برای اجرای نمایش 
در نظر گرفته شــده، موضوع و آن چیزی است که نمایش 
به آن می پردازد. مرام و مســلک سامورایی که نقطه اوج و 
رســیدن او به تفکری که از آن پیروی می کند، خودکشی 
اســت. اساسا »شکوفه های گیاس« مسیر موفقیت شخص 
در تصمیم به خودکشــی و سختی هایی است که باید برای 
رسیدن به آن متحمل شود. گویی خودکشی امری مقدس و 
دور از دسترس است که همه توان انجام آن را نداشته و مانند 
یک مسلک و مرام الهی باید منازلی را پشت سر گذاشت تا به 
این مقصود »متعالی« به باور طریقت سامورایی رسید. نکته 
اینجاست که چرا مسولین مربوطه اجرای چنین نمایشی را 
بــرای مخاطب ایرانی با اعتقادات و باورهای مذهب شــیعه 

مورد پذیرش می دانند. اساسا این اثر چه نسبتی با مخاطب 
ایرانی امروز برقرار می کند. در راستای تحکیم و تقویت کدام 
بــاور و اعتقاد او گام برمی دارد؟ آنچــه که روی صحنه رخ 
می دهد مقدس جلوه دادن خودکشــی یک سامورایی است 
که باید ترس و تردیــدش را کنار بگذارد و به وصال از بین 
بردن خود برســد. آیا در کشور ژاپن یا دیگر کشورهایی که 
روزانه نمایش های متعددی از متن ها و نویسندگان آنها روی 
صحنه تئاتر کشــور اجرا می شــود، حرفی از مرام و مسلک 
یک مسلمان شــیعه دوازده امامی می شود؟ عرفان عملی و 
نظری ما در کدام نمایش و اثر به جهانیان معرفی می شود؟ 
آسیدعلی قاضی ها، سید مهدی قوام ها، عامه طباطبایی ها و 
آیت الله بروجردی ها کجای سالن های نمایش دیگر کشور ها 
دیده می شود؟ حتی در فرهنگ و گذشته و تاریخ و اسطوره 
ما نیز خودکشی مضموم و قبیح است چه رسد به دینی که 
گویا هیچ راهی به سالن های تئاتر ندارد. نه تنها دین اسام 
یا مذهب شیعه در این نمایش ها دیده نمی شود، بلکه حرفی 
از خدا و وجود او نیز مطرح نیســت. »شکوفه های گیاس« 
اثری سراسر پوچ، نیست انگار و بی خداست که در آن مبدا 
و معادی متصور نمی شود. در دیالوگی سامورایی برای دیدن 

استاد می گوید: »صبر می کنم.« زن پاسخ می دهد: » بیهوده 
است.« ســامورایی جواب می دهد: »زندگی همه بیهودگی 
اســت.« سپس از چیزی به نام آتمان یاد می کند و در ادامه 
از مخاطب می خواهد آتمان خود را بیابد. آتمان یعنی نفس 
کشیدن، یعنی خود. دعوت به خود، دعوت به سکوت و توجه 
بــه اکنونی که در آن حضور دارد. ســپس می گوید: »آنگاه 
که باید بین مرگ و زندگــی یکی را انتخاب کنی، مرگ را 
برگزین.« برگزیدن مرگ براساس چه اصل و اساسی صورت 
می گیرد؟ در اینجا منظور نیســتی و نابودی اســت. یعنی 
نیســتی را بر هســتی، مرگ را بر زندگی ترجیح بده و این 
جمات دستوری را روی پرده برای مخاطب خطابه وار بیان 
می کند و مرام و مســلک ژاپنی را برای تماشاگر بدون هیچ 

اکت و ایده  یا معنای دومی بیان می دارد.
ســپس از رود و جریان زندگی حرف می زند و اصطاح 
بی ربط به موضوع و تفکر یک ژاپنی و ســامورایی را مطرح 
می کنــد: )حرکت جوهری( این لفظ فلســفی که ماصدرا 
واضع و آغازگر آن اســت را بر جریان زندگی تعبیر می کند. 
در حالیکه ماصدرا عقیده داشــت در نظام عالم، خدا فیض 
وجود را واصل می کند و جهان در هر لحظه در حال آفریده 

شدن است. به وجود فیض و کلی که ماصدرا به آن اعتقاد 
داشــته ابدا اشاره ای نمی شود و عامل محرک به کلی حذف 
می گردد. ضمن اینکه ممکن اســت کارگــردان به حرکت 
جوهری ماصدرا معتقد باشــد، نســبتش با نمایشی پوچ 
انگار که این حرکت را در مســیر نیســتی دانسته و آن را 
یکسر بیهوده می پندارد چیست؟ جز اینکه استفاده از الفاظ 
و کلمات فلسفی به کمک اثر باید بیاید و آن را شبه فلسفی 
کنــد تا به مخاطب بفهماند البته که تــو چیزی از حرکت 
جوهری نمی دانی و من دانای کل هستم، پس فقط بنشین 

به این ادای فلسفی چشم بدوز. 
در پرده )آمیدا( بودا می گوید: »مقصود از این نمایش فرو 
رفتن به قعر اکنون اســت.« قعر اکنون و توجه به لحظه ای 
که در حال سپری شدن است، گویای چه مفهومی در ذهن 
مخاطب خواهد بود؟ ســپس می گوید: »بیایید اکنون خود 
را دریابیم که می گریزد.« دریابیم که زودتر به خودکشــی 
برسیم؟ با مفهوم زندگی را دریابیم؟ سپس مسیر پرسشگری 
را اینچنین می پیماید: »چه می جوشــد در این اکنون؟ جز 
نفس است؟ جز آتمان است و جز خودت؟« و لفظی کامی 
از آن جوهر محرک نمی گوید و تنها ادای فلســفی را به رخ 
مخاطب می کشد. سپس می گوید: »نگاه کن این هنوز است 
و صحنه را که تاریک اســت و نمایش را که هنوز آغاز نشده 
است. همه چیز در تو است. هنر سکوت ورزیدن و هنر تماشا 

کردن. هنر بودن در اکنون. اکنون. اکنون.«
بعد که تاکید بســیار به اکنون و دم می کند می پرســد: 
»زندگی چیســت؟ سخت کوشیدن و کاری از پیش نبردن. 

چه سود؟ بی معنایی شگفت آور.«
اگر زندگی و اکنون بی معنایی اســت که شگفتی تو را 
برانگیخته، چرا باید به آن توجه کرد و دم را غنیمت شمرد؟
در نهایــت نیــز تاکیدش بــر »شــکوفه های گیاس« 
کایکاونانکای را چنین معنا می کند:  »آنجا که شکوفه از ساقه 
خود را می رهاند.« این رهاندن شکوفه از ساقه، معنای دیگر 
خود کشی است که با فعل رها شدن تعبیر و توصیف می شود 
رها شــدن از زندگی ای که سراسر پوچ و بی معنا است. در 
پایان می توان گفت گفتمان مسلط این اثر، جهان بینی پوچی 
و بی خدایی است در جهانی که مرگ بر زندگی مرجح بوده 
و رها شــدن از این زندگی پوچ و بی معنا با خودکشــی به 

سامان خواهد شد. 

نگاهی به نمایش »شکوفه های گیلاس« 

در ستایش پوچی و طریقت سامورایی!
رویا سلیمی

ریزه کاری های اجرایی یاغی
طهماسب صلح جو - منتقد سینما

»یاغی«  ســریال  جذابیــت 
برای من در شــخصیت محور 
بودن درام اســت. بــا اینکه 
یــک درام پر از حادثه و پر از 
کشــمکش داریم، آن چیزی 
که نقطه ثقــل و محور درام 
از دید  را تشــکیل می دهد، 
هر  هستند.  شخصیت ها  من 

کدام از این شــخصیت ها، یک سرنوشــتی دارند و درگیری این ها با واقعیت ها 
و چالش های اجتماعی، جذابیت ایجاد می کند. شخصیت محوری و قهرمان این 
سریال، یک جوان آرزومند، پر انرژی و عاشق است که تاش می کند خودش را 
از بحران های زندگی اش رها کند. جاوید، تسلیم شرایط زندگی نیست و در تاش 
برای تغییر آن اســت. در جریان قصه، اتفاقاتی برایش می افتد که بستر درام را 
تشکیل می دهد. قهرمان یاغی باید موفق باشد و سرانجام خوب و خوشی داشته 
باشــد. زیرا همه توان خودش را در این مسیر صرف می کند. بنا بر مد سینمای 
اجتماعی این دوران، آثار نمایشی، شخصیت هایی را که تماشاگر آرزو می کند به 
رستگاری برسند، در تنگنای حادثه های ناگوار به نابودی می کشانند. امیدوارم در 
ادامه داســتان یاغی، چنان سرنوشتی برای جاوید قهرمان تدارک ندیده باشند. 
البته موسیقی عنوان بندی )تیتراژ( سریال، نوید پایان خوش حماسی می دهد و 
من کم و بیش از عنوان بندی کار، این را برداشت می کنم که از یک فضای غم 
انگیز )تراژیک(، کم کم به حماســه می رسد و با صدای ضرب زورخانه ای که در 
پایان موســیقی متن نواخته می شود، مسیر غم انگیز را به سمت حماسه سوق 
می دهد. محمد کارت، نشان داده  که جوان با استعدادی است که قواعد سینمای 
حرفه ای را خوب می شناسد. حرفه ای به این معنا که قاعده فیلم سازی را طوری 
رعایت کند که اثر با مخاطبش ارتباط برقرار کند. یکی از نکات قوت ســریال، 
ریزه کاری هایی در کارگردانی ســریال است. کار قابل توجهی که این کارگردان 
انجام داده، در کنار تصویربرداری خوب، اســتفاده از ســایه روشــن است. این 
بارقه های نور در حســاس ترین لحظه های فیلم، خودی نشان می دهد. در واقع، 
زاویه دوربین و جهت تابش نور به گونه ای اســت که چشم ما روشن می شود به 
این که زندگی، آن قدرها تلخ و تاریک نیســت. کار با سایه روشن در این سریال 
به عنوان یک فرم و یک تکنیک چشــمگیر، توجه من را جلب کرد. نکته دیگر، 
شــخصیت پردازی خوب در این اثر اســت. وقتی به شخصیت ها خوب پرداخته 
شــود، خواه ناخواه بازیگر هم آن را خوب بازی می کند. مثا برای نیکی کریمی 
که در این ســریال یک چهره دیگری از خودش نشــان می دهد، می توان گفت 
در کنار توانایی خوبش در بازیگری، شــخصیت )کاراکتر( است که او را جلوه گر 
می کند. در واقع اینکه می بینیم چهره نیکی کریمی از یک زن عروسکی تبدیل 
به چهره ای شده که خشونت و سرخوردگی در رفتار و نوع بازی اش نمایان است، 

از شخصیت پردازی خوب آن می آید.
منبع: ایرنا

 گفت وگو با خسرو آواز ایران خواندنی شد
کتــاب »چهره بــه چهــره«؛ محمدرضا 
شجریان خســرو آواز ایران در گفت وگو با 
حســن سربخشیان منتشر شد. به گزارش 
ایرنا، کتــاب چهره به چهره مجموعه ای از 
سی  و هشــت عکس و چهار گفت و گوی 
حسن سربخشــیان با اســتاد محمدرضا 
شــجریان اســت که در طول پانزده سال 
)۱۳۷۷ تــا ۱۳۹۲( در ایران و آمریکا و در 
شــهرهای تهران، بمَ، بوستون، نیویورک، 
فیرفکس، ویرجینیا، واشــنگتن دیسی و 

راکویل )مریلند( از ایشان ثبت و ضبط شده است. سربخشیان نخستین عکس 
از محمدرضا شــجریان را در زمان تمرین با ارکستر ملی ایران به رهبری استاد 
فرهاد فخرالدینی در تالار وحدت در تهران در ســال ۱۳۷۷ گرفته است؛ همان 
روزی که زنده یاد فریدون مشــیری به دیدار استاد شجریان و استاد فخرالدینی 
رفت. آخرین عکس از استاد شجریان هم در نوروز سال ۱۳۹۲ در ایالت مریلند 
آمریکا برداشته شده است. این کتاب به همایون شجریان تقدیم شده است. در 
معرفی کتاب چهره به چهره آمده اســت: »سال ها پیش، وقتی دوربینم را روی 
سیمای استاد محمدرضا شــجریان تنظیم می کردم و منتظر بودم تا از زندگی 
خود بیشتر بگوید، هرگز فکر نمی کردم فیلمی که قرار است از ایشان بسازم در 
روز وفاتشــان به نمایش درمی آید اما همان روزها هم می دانستم او اسطوره ای 
تکرارنشدنی است؛ می دانستم »شجریان تنها یک اسم نیست، یک تاریخ است.« 
کتاب چهره به چهره، محمدرضا شــجریان در گفت و گو با حسن سربخشیان 
در ۹۶ صفحه، در قطع خشتی به همت انتشارات نظر منتشر شده است. حسن 
سربخشیان عکاس، محمد احصائی خوشــنگاری روی جلد، سایه اقتصادی نیا 
ویراستار، روشنک مافی صفحه آرایی و طراحی روی جلد و تهیه فیلم: استودیو۲ 

در تهیه و انتشار این اثر همکاری داشتند.

علمدار به تالار وحدت بازگشت
نمایش عاشــورایی »علمدار«  با روایتگری پرویز 
پرستویی پس از دو ســال با باز آفرینی جدید در 
تــالار وحدت به مدت 5 شــب اجرا می شــود. به 
گزارش روابط عمومی و امور بین الملل بنیاد رودکی، 
»علمدار« با همراهی ارکستر سمفونیک تهران در 
ایاّم منتهی به اربعین حسینی از ۱۴ تا ۱۸ شهریور 
ماه به همت بنیاد  رودکی و با همکاری مؤسســه 
خیریۀ »خادمین امام علی بن ابی طالب )ع(« اجرا 
می شود. موسیقی- نمایش »علمدار« به کارگردانی 
حسین پارسایی و نوشــته محمدرضا کوهستانی  

اســت. موسیقی این رویداد در قالب پوئم سمفونی »علمدار« توسط پوریا خادم 
نوشته شده که توسط ارکستر سمفونیک تهران به همراه گروه آوازی،  به رهبری 
بردیا کیارس اجرا می شود؛ پوریا اخواص تکخوان این موسیقی –نمایش خواهد 
بود. موســیقی- نمایش علمدار، در رثای ســردار آب و ادب، روایتگر دلاوری و 
وفاداری حضرت ابوالفضل عباس )ع(، علمدار کربا است.  علمدار شامل ۱۱ پرده 
نمایشی و در قالب یک موسیقی_ نمایش برخوردار از حرکات فرم و روایت است 
که طراحی حرکت آن به عهده علی براتی اســت. طراح صدای علمدار، سروش 

کریمی نژاد است. 
پرویز پرســتویی، بازیگر مطرح سینما و تئاتر کشورمان تهیه کنندگی افتخاری 
موسیقی- نمایش »علمدار« را برعهده خواهد داشت. پرستویی چندی است که 
در همکاری با مؤسسه خیریه »خادمین امام علی بن ابی طالب )ع(« با مدیریت 
رسول خادم، وجوهات و کمک های مردمی را در قالب بسته های ارزاق و خدمات 
دیگر در مناطق محروم اســتان های مختلف کشــور توزیع می کند. بلیت های 
موســیقی_ نمایش »علمدار« ، به صورت همت عالی فروخته می شــود و همه 
عوائد فروش اجراهای این اثر از طریق مؤسسه فوق، صرف کمک به خانواده های 

بی سرپرست و مناطق محروم می شود.

پخش جهانی »زالاوا« در دوازده کشور
پخش جهانی فیلم سینمایی »زالاوا« از ماه 
آینده در دوازده کشور جهان آغاز می شود. 
 LevelK به گــزارش ایرنــا، کمپانــی
دانمارک حق پخش جهانی فیلم سینمایی 
زالاوا به کارگردانی ارســان امیری را در 
فستیوال فیلم ونیز ۲۰۲۱ خریداری کرده 

است. این فیلم ســینمایی تاکنون در سی و شش جشنواره بین المللی شرکت 
کرده و برای اکران بین المللی با دوازده کشور مذاکره نموده است. 

کمپانی اج اینترتینمنــت )Eg Entertainment( حق پخش انحصاری فیلم 
زالاوا، برنده ی جایزه  بزرگ هفته  منتقدین ونیز را برای اکران در کشورهای سوئد، 

استونی، فناند و نروژ را بر عهده گرفت. 
همچنین کمپانی رماین این لایت )Remain in Light( حق پخش انحصاری 
در هلند، بلژیک و لوکزامبورگ؛ کمپانی کورینث فیلمز )Corinth Films( نیز 
 )PT.Falkon( حق پخش انحصاری در آمریکا و کانادا؛ کمپانی پی تی فالکن

حق پخش انحصاری اندونزی را بر عهده دارند. 

نگاه

اخبارکوتاه

رئیس ســازمان ســینمایی گفت: اسامی 
هنرمندانی که احتمالا دچــار ممنوع الکاری 
می شــوند هفتــه آینده اعام خواهد شــد و 
وضعیت ســینماگرانی که در ماجرای بیانیه 
مربوط به خوزســتان و حاشیه های جشنواره 

کن دچار مشکل شدند، مشخص می شود.
محمد خزاعی در پاســخ به ســوال ایسنا 
دربــاره وضعیت برخی فیلم هــای توقیفی و 
نیز فعالیت ســینماگرانی که گفته می شــود 
ممنوع الــکار شــده اند و در صحبــت اخیر 
محمدمهدی اســماعیلی - وزیــر فرهنگ و 
ارشــاد اســامی - هم به آن اشاره شده بود 
بیان کــرد:  آقای وزیــر در صحبت های خود 
شــخص خاصی را نام نبردنــد و گفتند اگر 
کسی ممنوع الکار شده باشد عطف به ماسبق 
نمی شــود، یعنی فیلم هایی که در گذشــته 
بازی کرده اند دچار مشــکل نمی شوند. اینکه 
رسانه ها این حرف ها را به سمت و سوی یک 
بازیگر یا کارگردانی ببرند و تحلیلی داشــته 
باشند، مسئله دیگری است. با این حال برای 
یکسری از دوســتان در ارتباط با بیانیه ۱۷۰ 
نفر )در حوادث خوزســتان( و برای یکسری 
دیگر هم در ارتباط با جشنواره کن مشکاتی 
به وجود آمده که ما دربــاره بیانیه ۱۷۰ نفر 
گفتیــم این جریان به ســازمان ســینمایی 
مربوط نیســت. از ما درخواســت کردند، ما 
هم از دوســتان )امضاکنندگان( درخواســت 
کردیــم که اگــر بیانیه را نخوانــده بودند یا 
اطاعی نداشــتند به طور رسمی اعام کنند 
که دچار مشکات عدیده نشوند ولی اینکه از 
میان سایر دوستان چه کسانی ممنوع الکارند 
یا دچار مشکاتی هستند تا آخر هفته آینده 

به صورت شفاف اعام می شود.
او اضافــه کرد: در این مورد یک لیســتی 
وجود داشــت که خیلی از آن ها در جلسات 
متعدد کم و زیاد شــدند و قرار شده آخرین 
لیست را هفته ی آینده به ما بدهند. ما تاش 
کردیم بعضی دوستان که اسامی آن ها مطرح 

بود از این لیست کنار گذاشته شوند. مجموع 
این افراد به پنج، شــش نفر می رسد که البته 
چند نفر کم شــده  ولی به طــور کامل هفته 
آینده مشخص می شود که مثا تدوینگر فیلم 
»عنکبوت مقدس« )هایــده صفی یاری( چه 
وضعیتی خواهد داشــت ، چون یکی از افراد 
مورد بحث اســت. جمع بندی تمام این ها به 
زودی مشخص می شــود و طبق گفته دکتر 
اســماعیلی اگر هنرمندانی ممنوع الکار شوند 
قطعا این را مدنظر خواهیم داشــت که عطف 
به ماســبق نشود و ســرمایه و تهیه کننده و 
کارگــردان و نتیجه زحمت گروه تولیدی که 
مربوط بــه قبل از این جریان هاســت، دچار 
مشــکل نشــوند. ما قصد جلوگیری از آثار را 
نداریم بلکــه برای اکران آن هــا حمایت نیز 
خواهیم کرد تا شــرایط طبیعی خود را طی 

کنند و این، خیلی با آثار جدید فرق دارد.  
خزاعــی دربــاره اینکه آیا طبــق برخی 
اصلی  عوامل  دربــاره  ممنوع الکاری  گفته ها، 
»برادران لیا« یعنی تهیه کننده، کارگردان و 
چند بازیگر فیلم اتفاق افتاده اســت؟ گفت: 
خیــر، هفته آینده وضعیــت همه افرادی که 
مطرح هســتند مشخص می شــود، اما برای 
»برادران لیا« ســازمان سینمایی همه گونه 
همکاری و مشــارکت را با دوســتان - حتی 
قبــل از اعزام )به جشــنواره کن( - داشــته 
اســت. مــواردی را گفتیم اصــاح کنند که 
دوســتان ابتدا قبول کردند، بعد نپذیرفتند و 
در رســانه ها نیز اعام کردند که »هیچ پان 
را حذف و سانســور و ممیزی نمی کنیم«. در 
حقیقت آن ها بدون پروانه نمایش بین المللی 
در جشــنواره کــن حضور پیــدا کردند. این 
قوانیــن را هــم که ما الان اعمــال می کنیم 
مربــوط بــه دوره ی ما نیســت و از قبل در 

سازمان سینمایی وجود داشت و هر کسی که 
می خواســت در جشنواره های خارجی حضور 
داشته باشد ،پروانه نمایش بین المللی گرفته 

است.
او در پاســخ به اینکه آیا قبــول دارد که 
در مورد »برادران لیا« ســختگیرانه برخورد 
شده است؟ گفت: سختگیرانه نبود ولی دلایل 
آن را عــرض می کنم. مــن از روز اولی که به 
سازمان سینمایی آمدم سه مسئله را مدنظر 
داشــتم و برخی بحران های ما نیز در ارتباط 
با همین ســه مسئله است یعنی قانون گرایی، 
استانداردســازی و عدالت محوری. وقتی قرار 
باشد این سه مورد اجرا شــوند شما باید در 
حــق نزدیکان خــود نیز اجرا کنیــد. ما در 
مواردی با بعضی دوســتان خود از صنف، که 
همراه من نیز بودند به مشــکل برخوردیم که 
هرچند برطرف شد ولی در این موضوع برای 
هیچکس تا حالا کوتاه نیامده ام. معتقدم اگر 
قانون به ســینما برگردد تمام مشکات این 
ســینما حل می شــود مثل قانون در اکران، 
جشــنواره ها و حمایت. نکته اینجاســت که 
این قوانین از گذشــته در سازمان سینمایی 
بوده و ما وضع نکردیم، بعضی ها اجرا می شد 
و بعضی ها کمرنگ تر بودند. مثا سوال است 
که چرا فیلمی پروانه ساخت گرفته و بعد در 
پروانه نمایش باید دچار مشــکل شــود؟ این 
یعنی یــک جایی قانون شــکنی اتفاق افتاده 
اســت. به طور مثال فیلمنامــه را می خوانیم 
و می بینیم مطابق فیلم نیســت یا در پروانه 
تذکراتی داده شــده که نامه های مکتوب آن 
موجود است اما توجهی صورت نگرفته است 
و دو مورد از فیلم های فعلی همین مشــکل 

را دارند.
رئیس ســازمان ســینمایی که در حاشیه 

مراســم تقدیر از اهالی رســانه با خبرنگاران 
ایســنا و مهر گفت وگو می کرد، ادامه داد: ما 
در دوره جدید اعام کردیم، از آذر ۱۴۰۰ هر 
فیلمی که از ما پروانه ساخت بگیرد قطعا برای 
پروانه نمایش حمایت کنیم و نمی گذاریم که 
توقیف یا دچار مشکل شــود، چون معتقدم 
امضای یک مدیر، اعتبار اوست. وقتی با همه 
ســختگیری ها امضا می کنیم تهیه کنندگان و 
سرمایه گذاران و عوامل فیلم خیالشان راحت 
است که فیلمشان دچار مشکل نخواهد شد. 
من این قول را داده ام تا زمانی که در سازمان 
ســینمایی هســتم هر فیلمی که در دوره ما 
پروانه ســاخت گرفت و تولید شــد حمایت 

می شود تا به راحتی نمایش داده شود.
خزاعی در پاســخ به اینکه آیا مشکل فیلم 
»بــرادران لیا« را حل نمی کنــد تا با توجه 
به شــرایطی که در حوزه پخــش بین المللی 
دارد، بتوانــد بــه عنوان یکــی از گزینه های 
معرفی به اسکار باشــد؟ توضیح داد: مشکل 
»برادران لیا« را ما ایجاد نکردیم که الان ما 
بخواهیم حل کنیم. این فیلم شرایط طبیعی 
خود را داشــت طی می کــرد. اصاحاتی در 
مرحله اول داشــتند که باید انجام می شــد، 
ولی انجام ندادند. رسماً در مجامع بین المللی 
اعام کردنــد که یک فریم از این فیلم را کم 
نمی کنیم و مســئله بعدی هم اظهارنظرهایی 
بود که انجــام دادند. همه این ها دســت به 
دســت هم داد کــه این ها به یــک جریان 
تبدیل شود، پس مشکل از سازمان سینمایی 
نیســت، مشــکل رفتار غیرقانونی دوســتان 
است. اگر همین دوســتان مثل آقایان مانی 
حقیقی و هومن ســیدی کــه همین الان در 
بازار بین المللی شــرکت دارند، برای دریافت 
پروانه نمایــش اقدام می کردند مشــکلی به 

وجود نمی آمد.  
وی در پاســخ به اینکه آیــا صحبت های 
او به این معناســت که اظهارات عوامل فیلم 
»بــرادران لیا« در روند صدور پروانه نمایش 
تاثیر گذاشته اســت؟ گفت: هم گفتگوهایی 
که انجام دادند خارج از عرف ســینمایی بود 
و مربوط به مســائل سینمای ایران نمی شد و 
هم عدم تمکین بــه قانون، که پروانه نمایش 
نداشــتند. درواقــع مهم تریــن دلیل همین 
نداشتن پروانه نمایش بود که اگر می داشتند 
این مشــکات به وجود نمی آمد. از قبل هم 
به دوستان اعام شد که برای دریافت پروانه 
نمایش اقدام کنند ولی خیلی خیلی دیر این 
کار را انجــام دادند و فکر می کنم هشــت یا 
نهُ جلســه هم با تهیه کننده و سرمایه گذار و 

کارگردان برگزار شد تا مشکل حل شود.
او درباره فیلم »شب، داخلی، دیوار« وحید 
جلیلونــد نیز که در جشــنواره ونیز پذیرفته 
شده اســت، گفت: درخواست این فیلم سوم 
مرداد ثبت شــده و باید بررســی شود، البته 
آقــای جلیلوند گویا گفته اســت که فیلم را 
خودش به جشــنواره نفرستاده و از سال قبل 
ارســال شده و بر اســاس آن قضاوت صورت 
گرفته است. با این حال شورای پروانه نمایش 

باید فیلم را ببیند و نظر دهد.  
خزاعی در ادامه ی تاکید بر دریافت پروانه 
نمایش بین المللی اظهار کرد:  در نظر داشــته 
باشــد که اگر فیلمی پروانه نمایش خارجی 
نداشــته باشــد، دو روایت از یک فیلم وجود 
خواهد داشــت که یکی در بازارهای خارجی 
ارائه می شــود و دیگری هم در داخل. معمولا 
این ماجــرا به قاچاق فیلم کمک می کند چرا 
که در سال های گذشته سه نوع پروانه نمایش 
حرفه ای سینمایی، خارجی و نمایش خانگی 
داشــتیم که تعدد این ها باعث می شد مردم 
دنبال نســخه اصاح نشده باشند و این باعث 
قاچاق فیلم می شــد، بنابراین تاش می کنیم 

براساس قانون عمل کنیم.  

رئیس سازمان سینمایی: 

ممنوع الکارها اعلام می شوند


